
Mit  hæfte om forskellighed
- holdninger, yt r ingsfr ihed og religion

(FNs børnekonvent ion art ikel 12 og 13)
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Forskellighed

Alle mennesker er  forskellige fra hinanden. Det  kan være i 

måden, vi ser ud på, i vores interesser eller  i vores meninger 

og holdninger. Og det  er  helt  okay! Det  er  fakt isk det , der gør 

verden så spændende og var ieret .

Men nogle gange kan det  være 

svært  at  forstå, hvorfor  andre 

tænker og mener noget  andet  end 

os selv. Det  er  vigt igt  at  huske på, 

at  alle har deres egen måde at  se 

verden på, og at  det  er  okay at  have 

forskellige meninger og holdninger.

Hvad kan du gøre, hvis du er uenig med en ven om noget?

Hvad kan du lære af at  høre andres synspunkter og meninger?
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Forskellighed

Det  er  vigt igt  at  respektere hinanden og give plads t il 

hinandens forskelligheder. Det  betyder, at  vi skal være 

gode t il at  lyt t e t il hinanden og forsøge at  forstå, hvorfor  

andre tænker, som de gør. 

Hvordan kan du udt rykke dine holdninger på en venlig måde?

Nævn nogle eksempler på t ing, som du og dine venner har 

forskellige holdninger t il.

Selvom vi ikke alt id er  

enige, kan vi stadig være 

venner og have det  sjovt  

sammen.
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Virkelige histor ier
Det  er  vigt igt  at  t urde sige sin mening - men måske skal man ikke 

alt id gøre det . Hvad mener du? Ville du sige din mening i 

nedenstående situat ioner?

Peter råber igennem klassen, at  dans er totalt  lat ter ligt . 

Du elsker dans - siger du din mening?

Ja /  Nej

Hvorfor?/ Hvorfor  ikke?

Pet ra kommer i skole i en kjole, du synes er gr im. 

Vil du sige det  t il hende?

Ja  /   Nej

Hvorfor?/ Hvorfor  ikke?
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Virkelige histor ier

Du sidder t il aftensmaden med din familie, og I  t aler  om 

uddannelser. Din far  siger, at  den eneste r igt ige 

uddannelse er læge.

Hvad er din holdning t il dét?

Siger du det  højt?

Hvorfor?/ Hvorfor  ikke?

Det  er  vigt igt  at  t urde sige sin mening - men måske skal man ikke 

alt id gøre det . Hvad mener du? Ville du sige din mening i 

nedenstående situat ioner?
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Virkelige histor ier

I  klassen snakker I  om, at  det  er  blevet  beslut tet  på 

skolen, at  man ikke må have mobilt elefonen med i skolen 

længere.

Hvad er din holdning t il dét?

Siger du det  højt?

Hvorfor?/ Hvorfor  ikke?

Det  er  vigt igt  at  t urde sige sin mening - men måske skal man ikke 

alt id gøre det . Hvad mener du? Ville du sige din mening i 

nedenstående situat ioner?
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FN's børnekonvent ion

   

FNs 
Børnekonvent ion 

Alle børn har 
rettigheder!

"Alle børn..."

§2 - skal 
have det 
lige godt. 

§7 - har ret 
til et navn.

§6 - har ret 
til at leve et 
godt liv.

§12 - har ret 
til sin egen 
mening, som 
skal 
respekteres

§33/34 - har 
ret til  
beskyttelse 
mod 
misbrug.

§38 - har ret 
til beskyttelse 
mod krig.

§36 - må ikke 
udnyttes.

§19 - har ret til  
beskyttelse 
mod 
mishandling.

§28 - har ret 
til at gå i 
skole hver 
dag.

§17 - har ret 
til at vide, 
hvad der 
foregår i 
verden.

§16 - har 
ret til et 
privatliv.

§14 - har ret 
til at tro på 
den Gud det 
vil.

§13 - har ret 
til at lære at 
udtrykke sin 
mening.

§24 - har 
ret til 
lægehjælp.

§31 - har ret 
til frit id.
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FN (De Forenede Nat ioner) er  en organisat ion af mange forskellige 

lande fra hele verden, der samarbejder om at  gøre verden t il et  

bedre sted for  alle. FN har bl.a. vedtaget  en børnekonvent ion, der 

handler om børns ret t igheder. Dem kan du læse om her:

I  disse to ar t ikler  står , der noget  om din ret  t il yt r ingsfr ihed. 
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Børn har ret t igheder

Hvis et  land har underskrevet  og off icielt  godkendt  FN's 

børnekonvent ion, er  landet  forpligtet  t il at  beskyt te børns 

ret t igheder i overensstemmelse med konvent ionen.

 
Sandt Falsk

FN's børnekonvent ion overholdes af alle 

lande i verden.

FN er en forkortelse for  " fr ie neut roner" .

Hvilken ret t ighed i FN's børnekonvent ion fra 

forr ige side, synes du, er  vigt ig? Hvorfor?

Stort  set  alle lande i verden, på nær nogle enkelte, har 

underskrevet  og t ilslut tet  sig konvent ionen. Selvom den således 

gælder i næsten alle lande, er  det  dog desværre ikke alt id 

t ilfældet , at  landene overholder konvent ionen fuldt  ud.
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Ret ten t il at  udt rykke meninger

To af bestemmelserne i konvent ionen, ar t ikel 12 og 13 handler 

om din ret  t il at  sige din mening og blive hørt .

Art ikel 12 

(ret ten t il at  udt rykke meninger)

Barnet  har ret  t il at  give udt ryk for  en 

mening og krav på, at  denne mening 

respekteres, i overensstemmelse med 

barnets alder og modenhed.

Hvad betyder det  at  have ret  t il at  udt rykke sin mening?

Hvorfor  er  det  vigt igt  for  børn at  have denne ret?
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Ret  t il indflydelse

Det  kan være noget  så simpelt  

som at  vælge, hvad du vil have t il 

aftensmad, eller  noget  større som 

at  have indflydelse på, hvordan 

din skole bliver drevet .

Art ikel 12 i FN's børnekonvent ion betyder, at  alle børn har ret  

t il at  udt rykke deres mening i sager, der påvirker dem. Hvis der 

er  noget , der vedrører dig eller  dit  liv, har du ret  t il at  for tælle 

din mening om det .

I  hvilke sit uat ioner oplever du, at  det  kan være svært  at  sige 

din mening?

Hvad ville du gerne have mere indflydelse på og turde sige din 

mening?



© legoglektie.dk 

Yt r ingsfr ihed

Art ikel 13 

(yt r ingsfr ihed)

Barnet  har ret  t il at  give udt ryk for  

sine følelser og synspunkter, 

medmindre det te krænker andres 

ret t igheder, nat ional sikkerhed eller  

offent lig orden. Barnet  har ret  t il at  

søge, modtage og videregive 

informat ion.

Art ikel 13 handler om yt r ingsfr ihed. At  have yt r ingsfr ihed betyder, 

at  du har ret  t il at  udt rykke alle dine meninger, t anker og ideer. Du 

har lov t il at  sige, skr ive eller  vise, hvad du mener om forskellige 

emner. Yt r ingsfr ihed er vigt igt , fordi den giver dig mulighed for , at  

være dig selv, udt rykke dine følelser og deltage i samtaler  om 

vigt ige spørgsmål.

Hvad betyder yt r ingsfr ihed?

Hvad betyder det , at  du har ret  t il at  søge 

og modtage informat ion?
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Yt r ingsfr ihed

Yt r ingsfr ihed betyder, at  du har ret  t il at  lære om og dele 

dine ideer med andre mennesker, uanset  hvor du kommer fra. 

Du kan skr ive histor ier  eller  t egne billeder. Du kan læse bøger 

eller  se f ilm. Du kan arrangere en demonst rat ion, og du kan 

dele dine tanker med dine venner.

Beslut  dig for  et  emne, som du gerne vil sige din mening om. 

Det  kan være noget , som fylder i din hverdag, eller  noget , som 

du har hørt  eller  set , og som du undrer dig over.

Beskr iv kort  dit  emne og din holding her: 
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Lav en plakat

Lav en plakat  om det  emne, du valgte på den foregående side. 

Brug gerne både ord og billeder. Hvad er dit  budskab? 

Hvis du har lyst , må du gerne lave det  på computer og pr inte 

det  ud. 
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Yt r ingsfr ihed i andre lande

I  Danmark har vi yt r ingsfr ihed - både for  voksne og børn. Det  

betyder, at  vi kan sige vores mening om næsten alt , uden at  

vi skal være bange for  at  blive st raffet  for  det . Vi kan for  

eksempel tale om vores polit iske synspunkter, eller  sige hvad 

vi mener om en f ilm eller  en bog.

Hvad betyder det  for  dig at  kunne diskutere og dele forskellige 

holdninger fr it ?

Men yt r ingsfr ihed er desværre ikke noget , 

alle mennesker i verden har. I  nogle lande 

bliver mennesker st raffet  eller  fængslet  for  at  

sige deres mening. Det  kan være far ligt  at  

kr it isere reger ingen eller  t alsmændene i nogle 

lande.



© legoglektie.dk 

Vis hensyn

Yt r ingsfr ihed er en vigt ig ret t ighed, fordi det  er  med t il at  

sikre, at  alle kan udt rykke deres meninger og holdninger. 

 

Yt r ingsfr ihed betyder dog ikke, at  man bør sige hvad 

som helst . Det  er  ikke okay at  krænke eller  nedgøre 

andre mennesker. Vi skal alt id huske at  respektere 

andre og tage hensyn t il deres følelser, når vi 

udt rykker vores mening.

Respektér andres følelser!

Kan du give et  eksempel på en sit uat ion, hvor det  er  bedst  at  

holde sin mening for  sig selv?

Når vi kan diskutere og 

snakker forskellige emner, kan 

vi lære af hinanden og blive 

klogere sammen.
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Ret ten t il selv at  bestemme sin t ro

FN's børnekonvent ion indeholder også en art ikel om ret ten t il 

fr it  at  bestemme og prakt isere sin t ro. Det  betyder, at  man 

selv må vælge, hvilken religion man vil følge, eller  om man slet  

ikke vil t ro på noget .

Art ikel 14 
(fr ihed for  t anke, samvit t ighed og religion)

Barnet  har ret  t il fr it  at  bestemme og 

udøve sin t ro. Staten skal respektere 

undervisning i denne t ro.

Ligesom med de andre bestemmelser i FN's 

børnekonvent ion, er  det  desværre ikke alle lande, der 

overholder konvent ionen. I  nogle lande kan man r isikere at  

blive for fulgt , generet  og måske endda dræbt , hvis man har 

en anden t ro, end den, som landets ledere har bestemt , er  

den r igt ige. Et  lands religion kan diktere, at  man skal klæde 

sig og opføre sig på en bestemt  måde.

Der f indes mange religioner 

i verden. F.eks. hinduisme, 

buddhisme, jødedom, islam 

og kr istendom. 
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Tro og religion

Vi har ret  t il at  t ro på noget  forskelligt . Der er  mange store 

spørgsmål i livet , som vi endnu ikke har svar på. Det  hedder at  

" t ro på noget " , fordi man netop ikke kan vide med sikkerhed, 

hvad der er  det  r igt ige svar.

Hvad betyder det  for  dig, at  have ret ten t il 

at  vælge din egen religion eller  t ro?

Hvordan man kan vise respekt  for  andres t ro, 

selvom man ikke selv t ror  på det  samme?

En t ro kan være noget  personligt , 

hvor imod en religion er et  system af 

overbevisninger, leveregler  og handlinger, 

som er fælles for  en gruppe mennesker.
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Forskellige religioner

Tilhører du eller  dine forældre en 

bestemt  t ro eller  religion? Hvilken?

Hvor gammel skal man være, synes du, for  selv at  kunne bestemme 

sin t ro?

Er det  okay at  have en anden t ro end vores venner eller  familie? 

Hvorfor  /  Hvorfor  ikke?

I  mange kulturer kommer et  barn automat isk t il at  t ilhøre den 

religion, som barnets forældre t ilhører.
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Religioner i Danmark

Hvilke forskellige t rosretninger prakt iseres i Danmark? (Brug internet tet ).

I  Danmark har vi fr ihed t il at  t ro på, hvad vi vil, og der er  mange 

forskellige religioner og t rosretninger at  vælge imellem.

Hvordan kan dét , at  lære om forskellige religioner og t rosretninger 

hjælpe dig med at  blive mere tolerant  og åben over for  andre mennesker?

Det  betyder, at  vi kan lære om og forstå 

forskellige kulturer og t radit ioner, og det  

kan hjælpe os med at  blive mere tolerante 

og åbne over for  andre mennesker.
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Det  er  også okay at  have 

sin t ro for  sig selv, og man 

behøver ikke at  dele den 

med andre, hvis man ikke 

ønsker det .

På hvilke måder kommer din t ro t il udt ryk i hverdagen? (F.eks. kan 

man bede, tænde lys, meditere eller  føre indre samtaler)

Tegn eller  beskr iv, på hvilke måder du udt rykker din t ro.

Måder at  udt rykke sin t ro

Man kan udt rykke sin t ro på forskellige måder, fx ved at  t age 

t il kirke, moské eller  t empel, bede eller  meditere.
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Hvem kan du tale med?

Hvem kan du tale med, hvis du oplever, at  dine ret t igheder ikke 

bliver respekteret?

Børneombudsmanden er en person, 

som er valgt  t il at  hjælpe børn, når 

deres ret t igheder ikke bliver 

overholdt . Du kan kontakte 

Børneombudsmanden via deres 

hjemmeside eller  ved at  r inge t il dem.

Hvad sker der, hvis dine eller  andres ret t igheder ikke bliver 

overholdt?

Hvis du oplever, at  dine ret t igheder ikke bliver overholdt , kan 

du tale med en voksen, som du stoler  på. Det  kan være en 

forælder, en lærer eller  en anden voksen, som du har t illid t il. 

De voksne kan hjælpe dig med at  forstå dine ret t igheder og 

f inde ud af, hvad der kan gøres for  at  løse sit uat ionen.

Hvis sit uat ionen ikke bliver løst  af den voksne, du talt e med, 

kan du kontakte børne- og unge-afdelingen i din kommune eller  

by. De kan hjælpe dig med at  t ale med de ret te personer og give 

dig råd og støt te. Du kan også kontakte Børneombudsmanden.
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